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هدفــت الدراســة إلــى تحليــل ســيميائية الصــور الصحفيــة المنشــورة في المواقــع الإخباريــة للصحف العربيــة والأجنبية 
ــة الأولــى مــن تبــادل الأســرى الفلســطينيين والإســرائيليين في الفتــرة الزمنيــة مــن 19 ينايــر وحتــى 1  خــال المرحل
ــل الكمــي  ــى )منهــج المســح الإعلامــي، والمنهــج المقــارن والتكامــل بــن التحلي مــارس 2025، واعتمــدت الدراســة عل
والكيفــي(، وتمثلــت أداة الدراســة في بطاقــة تحليــل ســيميولوجي بُنيــت اســتنادًا إلــى مقاربتــي »رولان بــارت، ومارتــن 
جولــي« وتمثلــت عينــة الدراســة في أربعــة مواقــع إخباريــة للصحــف العربيــة والأجنبيــة »الأهــرام، الشــرق الأوســط، 

نيويــورك تايمــز، جارديــان«، وجمــع الإطــار النظــري للدراســة بــن »الســيميائية ونظريــة التأطيــر الإعلامــي«.

لــت إلــى أدوات اســتراتيجية  وتوصلــت الدراســة إلــى أن الصــور الصحفيــة لــم تكــن مجــرد وســيلة توثيقيــة، بــل تحوَّ
لإنتــاج رســائل متناقضــة، فقــد جــاءت صــور الأســرى الفلســطينيين بوصفهــم »أبطــالًًا جماعيــن« عــادوا وســط حشــود 
وأعــام وشــارات نصــر؛ ممــا حــوّل الحــدث الواقعــي إلــى أســطورة وطنيــة حــول »المقاومــة والكرامــة«. في المقابــل، 
جــاءت صــور الأســرى الإســرائيليين باعتبارهــم »ضحايــا إنســانيين«، في مشــاهد يغلــب عليهــا الطابــع العاطفــي 
)العنــاق والبــكاء(، بمــا يخــدم خطابًــا مزدوجًــا: إنســانيًا للتعاطــف الدولــي، وسياســيًا لترميــم صــورة حكومــة إســرائيل 
أمــام الداخــل. كمــا بيّنــت النتائــج اســتثمار الطرفــان )حمــاس وإســرائيل( الصــور كأدوات دعائيــة )حمــاس لتأكيــد 
ــة  لــت الصــور إلــى معركــة رمزيَّ ســيطرتها وهيمنتهــا، وإســرائيل لإبــراز إنســانيتها وحمايــة مواطنيهــا(، وهكــذا تحوَّ

ــة والعســكرية. موازيــة للمعركــة التفاوضيَّ

الكلمات المفتاحية: السيميائية، الصورة الصحفية، تبادل الأسرى، السيميولوجيا، رولان بارت، مارتن جولي، التأطير الإعلامي.

This study aimed to analyze the semiotics of press photographs published on the 
news websites of Arab and foreign newspapers during the first phase of the Palestin-
ian-Israeli prisoner exchange between January 19 and March 1, 2025. The research 
employed the methods of media survey and comparative analysis, integrating both 
quantitative and qualitative approaches. The research tool consisted of a semio-
logical analysis sheet constructed based on the approaches of Roland Barthes and 
Martine Joly. The study sample consisted of four news websites:“Al-Ahram, Asharq 
Al-Awsat, The New York Times, and The Guardian”. The theoretical framework com-
bined semiotics with framing theory.

The findings revealed that press photographs were not merely documentary tools; 
rather, they became strategic instruments for producing contradictory messages. 
Palestinian prisoners were visually represented as “collective heroes” welcomed by 
crowds, flags, and victory signs—transforming the real event into a national myth 
of “resistance and dignity.” In contrast, Israeli prisoners were portrayed as “human 
victims,” in emotionally charged scenes (embraces, tears), serving a dual discourse: 
humanitarian-to elicit international sympathy, and political- to restore the image of 
the Israeli government domestically. Both Hamas and Israel instrumentalized the 
photographs as propaganda tools: Hamas to reinforce its control and dominance, 
and Israel to project its humanity and protection of citizens. Thus, press photographs 
emerged as a symbolic battlefield parallel to the military and negotiation fronts.

Keywords: Semiotics, Press Photography, Prisoner Exchange, Semiological Analy-
sis, Roland Barthes, Martine Joly, Media Framing.
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− PALESTINE - THE VICTORY OF THE OPPRESSED PEOPLE VS 

THE NAZI ZIONISM 

− 

− THE PALESTINIAN FIGHTERS OF FREEDOM WILL ALWAYS BE 

THE VICTORIES 

− 

− GAZA IS THE GRAVEYARD OF THE CRIMINAL ZIONISTS 
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− THE AL-AQSA FLOOD - A REVOLUTION AGAINST THE ZIONIST 

INJUSTICE AND CRIMINALITY 
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"WE'RE THE FLOOD .. THE WAR'S NEXT DAY" 
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The War Criminal Netanyahu     & His Nazi Army Killed Them 

with Missiles from Zionist Warplanes .". 
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 " USA by killed were they

bombs"  ،

 " We Never Forgave nor Forgot, 'Al-Aqsa Flood' was Our 

Promise ." 
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